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- 24.02.2021 – 

Sayın Başkan, 
Değerli Meclis Üyeleri, 
Antalya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu ve kendi adıma hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
 
Değerli Meclis Üyeleri, 
İçinde bulunduğumuz ay; tarihimize “kara Şubat” olarak geçmiştir. Hiçbir gerekçeyle mazur 
gösterilemeyecek katliam, terörizmin değişmez karakterini bir kez daha hepimize göstermiştir. 
İnsanlığın en habis kanseri olan terörizm, vicdan sahibi insanların yüreğini bir kez daha 
yakmıştır. Şehitlerimize Allah’tan rahmet, ateş düşen ocaklara sabırlar diliyoruz. Onların acıları 
hepimizin acısıdır. 
 
Bir yıldır yaşadığımız salgın yıkımı ve çok uzun bir süredir yaşamakta olduğumuz ekonomik 
zorluklar, şehitlerimizin acısı yanında teferruat kalmıştır. 
  
Değerli Meclis Üyeleri, 
Salgına sırtında; ekonomide büyüyememe, istihdam yaratamama, enflasyonu düşürememe, 
dövizde istikrarı sağlayamama ve borç sarmalını düzeltememe gibi yüklerle giren ekonomimiz, 
salgından ağır bir şekilde etkilenmiştir ve etkilenmeye devam etmektedir. Üzülerek 
görmekteyiz ki bu etkilenme, toplumun ve üretici kesimlerin geneline yayılmıştır. 2020 yılını 
bir gayretle atlattık belki ama 2021 yılında hiçbirimizin 2020 yılını bir kez daha yaşamaya gücü 
bulunmamaktadır. 
 
Geçen ay 2021 yılı için en büyük riskin seri iflas riski olduğunu belirtmiştim. Hem devlet hem 
de millet olarak bu riskten kaçınmak için üzerimize düşen görevleri eksiksiz yerine 
getirmeliyiz. Aksi halde hepimiz altında kalacağız. Öteden beri dile getiriyorum ülkemiz bu 
salgında 1 şok yaşarken kentimiz 3 şok yaşamaktadır. Buna rağmen TÜİK rakamlarına göre 
ülkemiz genelinde %-6,5 azalan ihracata karşılık kentimizde %13’lük artış başarılmıştır. Bu 
artışta yaş meyve sebze ihracatının belirleyici yeri olmuştur. 
 
2020 yılında dış ticaretteki bu başarıya karşılık iç ticarette ciddi daralmayla karşı karşıya kaldık. 
Ticaret hacminin önemli göstergelerinden olan çekle ödeme hacmi 2020 yılında Türkiye 
genelinde %8 artış gösterirken Antalya’da %-21 azalmıştır. Ancak hepimizin çok iyi bildiği 
gibi kentimizin iş yapma karakteristiğinden olan borcuna sadık olma özelliğimiz dolayısıyla 
banka kredilerine yüklendik. Bunun kaçınılmaz sonucu olarak ülkemiz iş dünyasında %35 olan 
kredi büyümesi, kentimizde %50 civarında olmuştur. Yani 2020 yılındaki yükümlülüklerimizi 
borçlanarak yerine getirebildik. Şimdi bu borç yükünün ödenmesinin yanı sıra vergi yükleri de 
geçen seneden birikimli olarak önümüzde beklemektedir. Bu yüklerin altında kalkmanın bir 
yolu, iş hacmimizi geliştirmektir. Bunun önü açılmalı ve kolaylaştırılmalıdır. Salgın koşullarına 
dikkat ederek iş yapmak mümkündür.  
 
Kentimizin tarımsal performansı, büyük zorluklara rağmen yüz akımız olmuştur. Ancak bu 
performans sürdürülebilir olmaktan uzaktır. Çünkü döviz fiyatlarındaki artışa doğrudan bağlı 
tarımsal girdilerdeki fiyat artışlarının yarısını bile bulmayan ürün fiyat oluşumu, tarım 
kesiminin tamamını fakirleştirmiştir. Yakın geçmişte serada, bahçede ve tarlada toplanamayan 
ürünleri, kesime gönderilmek zorunda kalınan hayvanları ve diğer üretimden uzaklaşmayı 
gerektiren zorlukları hepimiz hatırlıyoruz. 2021 yılında tarım kesimimizi bir kez daha bu 



 
 
duruma düşürmemeliyiz. Üretime, ürün işlemeye ve ticarete adaletli rekabetçilikle devam 
etmesini sağlamalıyız. Bu uğurda faydalı olması ve referans görevi görmesi gibi amaçlarla hal 
endeksleri ilan etmekteyiz. Eylül ayından beri her ayın 2’sinde yaptığımız bu paylaşıma çok 
güzel tepkiler aldık. Belediyemize ve ekibimize teşekkür ederim. 
 
Ekonomik yapısal özelliklerimizden biri de bildiğiniz gibi istihdam konusuyla ilgilidir. Son 15 
yıl geçmişiyle bu istihdam ve ekonomik büyüme oranlarını incelediğimizde görmekteyiz ki, 
ekonomimiz 15 yıldır kendi büyüme hızının yarısından az bir istihdam büyümesi 
sağlayabilmektedir. Bu durum sürdürülebilir değildir. Sosyal ve toplumsal açıdan istihdam 
edilen insan yoğunluğumuz hayati derecede önemlidir. Bu durumu defalarca kere politika 
yapıcılarımıza ilettik hatta 3 yıl önce tarımsal istihdam ve sosyal güvenlik kapsamlı bir rapor 
hazırlayıp tüm ilgililerle paylaştık. Bu konu mutlaka ciddiye alınması gereken bir konudur. 
Önümüzdeki en hayati konulardan biri tam da istihdam konusudur. 
 
Son 15 yılda yıllık ortalama % 4,8 büyüyen ekonomimize karşılık yıllık ortalama % 2,3 
büyüyen bir istihdam ile karşı karşıyayız. Üstelik ekonomideki verimlilik, özellikle faktör 
verimlilik katsayıları düşerken bu durumu yaşıyor olmamız çok ciddi bir soruna delalet 
etmektedir. Bu hayati sorunu sürdürülebilir olarak çözmenin yolu ise tarımdan geçmektedir. 
Çünkü tarım, bu tür bir iş gücünü bünyesinde barındırmaya en müsait sektördür. Dolayısıyla 
istihdam zafiyetini gidermesi bakımında da tarım sektörüne stratejik bir önem verilmesi 
gereklidir. 
 
Değerli Arkadaşlar, 
Meslek komiteleri üyelerimizin talebi üzerine kırsal kalkınma destekleri kapsamında; 
• Kırsal ekonomik altyapı yatırımları için 20.Şubat.2021 olan başvuru süresi 23.Mart.2021 

tarihine 
• Tarıma dayalı ekonomik yatırımları için 03.Mart.2021 olan başvuru süresi 09.Nisan.2021 

tarihine 
ertelenmiştir. Ayrıca TSE ve CE belgeleri şartlarında da yeni düzenlemelere gidilmiştir. 
 
Taleplerimizin kısa sürede olumlu sonuçlanmasını sağlayan başta Türkiye Odalar Ve Borsalar 
Birliği Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Rifat HİSARCIKLIOĞLU olmak üzere Tarım ve 
Orman Bakanımız Sayın Dr.Bekir PAKDEMİRLİ’ye teşekkür ediyorum. 
 
Kıymetli Meclis Üyeleri, 
Borsamızın 100. yılı nedeniyle kurumsal hafızamızın unutulmaması ve geleceğe aktarılması 
amacıyla bir yıldır üzerinde titizlikle çalıştığımız ve keyifle hazırladığımız 100.yıl kitabımız 
tamamlanmıştır. Birer örneği sizlere, camiamıza, kentimizdeki kurum ve kuruluşlar ile 
kütüphanelerimize de gönderilecek kitabımızın hayırlı olmasını diliyorum. Bu fırsatla 
kurumumuzda emeği bulunan herkesi saygıyla selamlıyor ve teşekkür ediyorum. Ebediyete 
intikal edenlere Allah’tan rahmet, sağ olanlara sağlıklı günler diliyorum. 
 
Değerli Arkadaşlar, 
Borsa olarak Şubat Ayı’nda da yoğun bir biçimde çalışmaya devam ettik. Üyelerimize, 
sektörümüze ve kentimize yönelik etkinliklerde bulunmaya gayret ettik. Salgın nedeniyle 
uzunca bir süredir devam ettirdiğimiz çevirimiçi (online) eğitim ve etkinliklerimizi 
sürdürülebilir bir biçimde devam ettirmeye çalışıyoruz. Ülkemize rol model olacak biçimde 



 
 
uyum içerisinde çalıştığımız İl Tarım ve Orman Müdürlüğü’müz ile yapmış olduğumuz 
protokol neticesinde bu ay; 
 
• Sizin Oraların Nesi Meşhur? Programımızda Ankara ve Samsun illerimizin yöresel 

zenginliklerini tanıma fırsatı bulduk. 
• Başkan Yardımcımız Halil BÜLBÜL’ün katılımıyla gerçekleşen “Marka Şehir Antalya” 

isimli panelimizle; alanında uzman kurum müdürleri ve öğretim üyelerinin katkılarıyla 
markalaşmanın önemini konuştuk. 

• Başkanlığını yürüttüğüm Antalya Tarım Konseyi’yle ise sizlerin de talebi üzerine “İklim 
Değişikliği ve Tarım Etkileşimi” panelini düzenledik. Önümüzdeki günlerdeki en önemli 
sorunumuz olarak görünen iklim değişikliğini gündeme getirmek ve bu konuda yapılacak 
çalışmalara ışık tutmaya gayret ettik. 27.Şubat.2021 Cumartesi günü saat 14.00’te “Antalya 
Tarımında İklim Değişikliği Ve Tarımsal Ticarete Etkileri” isimli bir panel daha 
düzenleyeceğiz. Panelimiz ile iklim değişikliğini alanında uzman konukların katılımıyla 
konuşmaya ve gündemimizde tutmaya devam edeceğiz. 

• Cumartesi ve pazar günleri sokağa çıkma kısıtlamalarının olduğu günlerde “Pandemi 
Günlerinde Tarım” programımızda kiraz yetiştiriciliği ile tıbbi aromatik bitkilerde doğru 
bilinen yanlışlar konusunda belgeli eğitimler sunduk. Eğitimlerimize; badem yetiştiriciliği, 
ekmek atölyesi ve sığır yetiştiriciliği ile devam edeceğiz. Eğitimlerimizin tarıma yatırım 
yapmak isteyenler ve hali hazırdaki işini daha iyi yapmak için çaba sarf eden üreticilerimize 
faydalı olmasını diliyorum. Önümüzdeki dönemde ise e-çalıştaylar düzenleyeceğiz. Böylece 
tarım sektörünün sorunlarını, çözüm önerilerini ve taleplerini dinleyeceğiz. Sonuçlarını ise 
ilgili kurum ve kuruluşlarla paylaşacağız. 

 
Çünkü biliyoruz ki; ortaklaşa rekabeti geliştirmenin, kalite standartlarımızı yükseltmenin ve 
verimliliğimizi artırmanın yolu eğitimden geçer. Bu konuda özverili çalışan Borsamız ve 
Antalya Tarım ve Orman Müdürlüğü çalışanlarına teşekkür ediyorum. 
 
Sözlerimi tamamlarken; 
Bu aybaşında kaybettiğimiz BAGEV Yönetim Kurulu’nda birlikte çalışma fırsatı bulduğum 
İbrahim SOLAK’a Allah’tan rahmet, ailesine ve camiamıza başsağlığı ve sabır diliyorum. 
Mekanı cennet olsun. 
 
Saygılarımla, 
 
ALİ ÇANDIR 
Yönetim Kurulu Başkanı 
 


